
Ukoliko se data obe}awa 
o nala`ewu i dodeli
odgovaraju}ih skladi{ta 
i depoa Vojnoistorijskom
institutu hitno ne pretvore 
u stvarnost, Vojnom arhivu, 
u kome se nalaze i neprocewivi
dokumenti iz sredine 19. veka, 
preti kolaps, a ovom narodu
nestanak dobrog dela 
wegovog nacionalnog blaga
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VOJNI ARHIV 

T
elegrafski saop{teno: problem je – veliki. Vojnoistorijski
institut, koji se ve} du`e vreme nalazi u Bir~aninovoj broj
pet u Beogradu, nedavno je, sticajem okolnosti, dospeo u - `i-
`u javnosti.
[ta se to dogodilo da i ta vojna ustanova postane zani-
mqiva za novinare i medije?
Povodom sve ~e{}ih zahteva tu`ila{tva Ha{kog suda (Karle

del Ponte) da im se iz Vojnog arhiva dostave odre|ena dokumenta
za okrivqena lica pred tim tribunalom, nedavno se ispostavilo
da se do nekih tra`enih dokumenata, koja ina~e postoje u tom arhi-
vu, zapravo, fizi~ki - ne mo`e do}i. 

Tu`iteqka, pa i deo onih koji bi najradije da se cela pri~a o
okrivqenim {to pre zavr{i, najverovatnije su se nasmejali argu-
mentaciji koja je, tim povodom, stigla iz Bir~aninove broj pet, a ti~e
se ”nedostavqenih dokumenata“. Ispalo je, maltene, da neko namer-
no krije i ne da tra`ene dokumente o okrivqenom generalu i drugim,
nekada vojnim licima. Bio je to povod za razne sumwe, pa i optu`be
na ra~un Vojske da i na taj na~in ”krije od pravde“ okrivqena lica.
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– Moram da ka`em da nije dobro kada se stawe koje je, ina~e,
ve} godinama alarmantno, pokre}e sa svoje mrtve ta~ke tek kada o
tome progovori ministar! Da podsetim: godinama smo, i dok smo
bili u okviru General{taba VSCG (do 25. februara 2005), a i sa-
da, kada smo u okviru Ministarstva odbrane, upozoravali pretpo-
stavqene na veoma lo{e stawe Vojnog arhiva - ka`e direktor Ba-
sara i nagla{ava:

– I po Zakonu o kulturnoj ba{tini i onom o arhivskoj gra|i
Vojna arhiva se i ima tretirati kao kulturno blago. Uostalom, ni
istorija srpskog naroda i wegove dr`ave ne bi se mogla napisati
bez gra|e koja se nalazi u Vojnom arhivu. Zato sudbina Vojnog arhi-
va ne bi trebalo da bude briga samo Ministarstva odbrane ve} i
Ministarstva kulture, pa i vlada i jedne i druge ~lanice dr`avne
zajednice.

Basara ka`e da je Vojni arhiv, bez obzira na to {to je u wemu
prvenstveno arhivska gra|a vojne provenijencije, zapravo samo
specijalni deo svih drugih arhiva u SCG. Na`alost, 1999. godine,
kada su bombardovane zgrade u Nemawinoj i Bir~aninovoj ulici,
gde su se do tada nalazile prostorije i depoi Instituta i Vojnog
arhiva, stvari se – bitno mewaju. 

– Pre bombardovawa na ovoj smo lokaciji imali sasvim pri-
stojne uslove za rad Arhiva. Zbog opasnosti od bombardovawa Ar-
hiv je 1999. na vreme evakuisan na nekoliko mesta. Od tada su na{i
dokumenti na pet lokacija u Srbiji: u Beogradu na tri, na jednoj u Ni-
{u i na jednoj kod Gorweg Milanovca - `ali se direktor Basara.

Koliko takva situacija ote`ava rad? I u kakvim se uslovima
danas nalazi vojna arhiva?

Prema re~ima sagovornika u Vojnom arhivu danas nemaju ni
elementarne uslove za rad. Jer arhiv mora da ima sre|enu gra|u u
skladu sa Zakonom, odnosno da za svu gra|u koju ~uva ima i odre|e-
nu bazu podataka, ra~unare, odgovaraju}i sme{tajni prostor…
Posledica svega toga, obja{wava prvi ~ovek Instituta, jeste da
oni sada objektivno ne mogu u potpunosti da zadovoqe korisnike
arhivske gra|e, i dodaje: 

– I tu`ila{tvo i odbrana okrivqenih u Ha{kom tribunalu
potra`ivali su odre|enu arhivsku gra|u od nas i mi smo, u skladu
sa Zakonom, sve {to nam je bilo na raspolagawu dali i jednoj i dru-
goj strani. Ali voleo bih da se zna da mi u Institutu i u Arhivu ni-
smo ti koji bilo {ta selektuju. Mi radimo iskqu~ivo u skladu sa
”papirom“ koji dobijamo od Saveta za saradwu sa Ha{kim tribuna-
lom na{eg MO (a koji je, opet, u vezi sa nacionalnim centrom za tu
saradwu, na ~ijem je ~elu ministar Rasim Qaji}). Na tom ”papiru“
ta~no pi{e {ta treba dati, odnosno {ta moramo da iskopiramo od
dokumenata iz na{eg arhiva! Zna~i, ne postoji mogu}nost da mi ne-
{to u Arhivu ho}emo ili ne}emo da damo! Naravno, ono {to ne po-
stoji, ne mo`emo ni da damo. Ne mo`emo ni da sakrijemo ono {to
imamo, jer postoji evidencija o tome. ^ak smo bili u situaciji da
neku {iroko postavqenu potrebu sami defini{emo i na|emo ono
{to ni sam tra`ilac nije znao precizno da iska`e.

HITNI ISTORIJSKI SLU^AJEVI
Prema re~ima pukovnika Basare i Krsmanovi}a, wihovi kori-

snici su odnedavno i doma}i sudovi za ratne zlo~ine, zatim civil-
ni sudovi koji sada procesiraju ono {to su nekada radili vojni su-
dovi i ~ija se gra|a nalazi u Vojnom arhivu. Ali u Arhiv sve ~e{}e
dolaze sa zahtevom i mnoga fizi~ka lica, koja smatraju da imaju
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Gde je istina? I da li je stvarno mogu}e da u jednom zvani~nom
arhivu, koji upravo obele`ava 130 godina postojawa, zaposleni
ne mogu da do|u do odre|enih dokumenata, koje im stranke, kao {to
je to ina~e normalno svuda u svetu, zatra`e? 

ARHIVA U ZAKQU^ANIM SANDUCIMA
Direktor Vojnoistorijskog instituta pukovnik dr Mihajlo Ba-

sara i na~elnik Vojnog arhiva pukovnik Dragan Krsmanovi} ka`u da
je uzrok ovakve situacije, koja je za neupu}ene ~ak i banalna, upra-
vo to {to se i danas, {est godina nakon bombardovawa, do velikog
broja ”vojnih papira“ zaista fizi~ki ne mo`e dopreti, a ne zbog to-
ga {to neko ne}e da prilo`i tra`ene dokumente. 

Tim povodom, a zbog ozbiqnosti situacije, jer nije {ala igra-
ti se sa strpqewem Karle del Ponte, nedavno se oglasio ministar
odbrane SCG Zoran Stankovi}, koji je za medije objasnio da je isti-
na da se ”mnogi vojni dokumenti i danas nalaze u nekakvim metal-
nim sanducima“, na vi{e mesta, da je arhiva nesre|ena, te da se i
do mnogih va`nih dokumenata ni danas ne mo`e do}i. 

NAJSTARIJI DOKUMENTI
Najstariji dokument koji se nalazi u Vojnom arhivu je iz

1847. godine, kao i oni koji su za wim sledili. Ta gra|a u Ar-
hivu je formalno podeqena na dva dela: od 1847. do 1945. i
od 1945. godine do danas. Dokumenti koji se nalaze u Arhivu
zna~ajna su i neponovqiva istorijska svedo~anstva o pro{lom
vremenu, te nije preterano re}i da predstavqaju pravo nacio-
nalno, kulturno i dru{tveno blago. Tu se nalaze i dokumenti
najvi{ih srpskih vojnih rukovodilaca iz vremena oslobodi-
la~kih ratova 19. i s po~etka 20. veka, ali i oni iz devedese-
tih godina pro{log stole}a. 



pravo, na osnovu zakona o rehabilitaciji Ravnogorskog pokreta, da
dobiju arhivsku gra|u o tome da su i oni bili ~etnici kako bi, na
osnovu Uredbe o tome, mogli da reguli{u svoje pravo na penziju.
Me|utim, ~esto se doga|a da u Arhivu, ka`u sagovornici, nema pisa-
nih dokumenata o tome ko je, kada i gde bio u nekoj ~etni~koj jedini-
ci, pa se nekima objektivno ne mo`e iza}i u susret tim povodom, jer
pisanog traga o tome nema. 

Direktor Basara obja{wava da je zbog tih hitnih slu~ajeva,
ali i nesre|enosti gra|e, Arhiv postao ”usko grlo“ u toj pri~i. Jer
u Arhivu ima potpuno nesre|ene, one delimi~no a`urirane i, na-
ravno, sre|ene gra|e. Uz to, korisnici koji dolaze u Vojni arhiv da
istra`uju ne samo da ~esto ne mogu da pristupe gra|i ve} u Bir~ani-
novoj ulici nemaju ni normalnu ~itaonicu, koja bi trebalo, kako je
to {irom sveta, da ima svoje ~ita~e, skenere, kompjutere, aparate
za pregled mikrofilmova… 

– Da ne govorimo o fizi~ko-tehni~koj za{titi dokumenata…
Eto, moram da ka`em da mi arhivsku gra|u vozimo na{im privat-
nim vozilima ili javnim gradskim prevozom, jer Institut nema slu-
`beno vozilo! - jada se direktor. - I kako onda da odemo do na-
{ih depoa u Ni{u, Gorwem Milanovcu, ovde u Beogradu? Na nekim
lokacijama nemamo, zamislite, ni telefonsku vezu! Ve} {est godi-
na zvani~no ukazujemo na ozbiqne probleme sa sme{tajem gra|e,
ali imamo utisak da nadle`ni, jednostavno, nisu shvatili ozbiq-
nost problema, po{to do sada, kao {to vidite, ama ba{ ni{ta ni-
je ura|eno na tom planu.

Posledice takvog stawa u Arhivu ve} se i te kako ose}aju. U In-
stitutu odbijaju odgovornost za to. Oni smatraju da upravo zbog pome-
nutih problema i ne mogu da izvr{e svoje elementarne zadatke. Uo-
stalom, napomiwe direktor, o svemu tome je ve} odavno obave{tena
nadle`na uprava, ali te molbe, za
sada, nisu urodile plodom.

POSAO 
ZA STO GODINA

Pitamo i koliko je vremena i
qudi potrebno da se Vojni arhiv i
gra|a srede i budu primereni svo-
joj nameni? 

Direktor ka`e da bi za taj
ogroman posao trebalo oko sto go-
dina, pod uslovom da se Institut
kadrovski ne siroma{i, jer je, sa-
mo pro{le godine, bez ikakvog
kriterijuma otpu{teno pet lica.

Primera radi, svi drugi arhivi kod nas imaju ~ak tri do pet puta
vi{e arhivista po metru arhivske gra|e od Vojnog arhiva. 

Ipak, ka`u sagovornici, i kada bi se arhiva digitalizovala i
kada bi se dobila ra~unarska oprema, opet bi bili potrebni novi
qudi. Uostalom, javnost ne zna da je Arhivu ameri~ki Xeferson in-
stitut ponudio konkretnu pomo} u opremawu savremenom ra~unarskom
opremom, ~ime bi i po~ela digitalizacija na{e vojne arhive. Me|u-
tim, sle`u ramenima sagovornici, danas u Institutu nema ni mesta
gde bi te ra~unare i skenere smestili, tako da je realizacija te ne-
male donacije odlo`ena zbog - sme{tajnih problema! 

Tim povodom u Institutu postoji ideja da se posle opremawa
ra~unarskom opremom nadle`nima predlo`i mogu}nost civilnog
slu`ewa vojnog roka i u Arhivu. Naime, posle kra}e obuke za po-
slove digitalizacije arhivske gra|e, u Arhivu bi mogli da rade na
skenirawu dokumenata mnogi mladi}i kojima bi takav anga`man od-
govarao. I to bi, po mi{qewu sagovornika, bila najbr`a i najbo-
qa pomo} ne samo Arhivu ve} i na{oj dr`avi. Time bi, istovreme-
no, zapo~eo i veliki posao sre|ivawe bogate istorijske gra|e. 

Pukovnik Dragan Krsmanovi} ka`e da je, na`alost, sudbina
ovog naroda i wegove dr`ave bila da su se stvarali u borbi i da je
wihov opstanak bio vezan za ratove i oru`ane sukobe. Zbog toga su
i dokumenti koji se odnose na te sukobe zna~ajna gra|a za prou~ava-
we ne samo vojne ve} i celokupne istorije srpskog naroda. 

Na`alost, ka`e Krsmanovi}, Arhiv se nalazi u vojnoj orga-

1. februar  2006.56

ARHIVISTI I METRI
Arhiv SANU ima 420 metara arhivske gra|e i 10 zapo-

slenih lica (42 m po zaposlenom). Arhiv Srbije ima 7.600 m
arhivske gra|e i 83 zaposlena (92 m po zaposlenom), a Arhiv
SCG ima 10.000 m arhivske gra|e i 70 zaposlenih (143 m po
zaposlenom). Me|utim, Vojni arhiv ima 7.200 m arhivske gra|e
i registraturskog materijala i 22 zaposlena, {to zna~i da na
jednog zaposlenog sada dolazi ~ak - 327 metara te gra|e.

ODLO@ENO RE[EWE
Pro{le godine je stvar oko

sme{taja Vojnog arhiva gotovo
zavr{ena, jer je kona~no, ~inilo
se, bilo na|eno prihvatqivo re-
{ewe u Resavskoj ulici broj ~e-
tiri, gde se, ina~e, nalazi Vojna
{tamparija. Ta zgrada je u pri-
li~no dobrom stawu i trebalo je
najmawe sredstava za adaptaci-
ju… Sve je bilo potpisano, ali
su nedavne smene u Ministarstvu
odlo`ile do daqweg re{avawe
problema sme{taja Vojnog arhi-
va - ka`e direktor Mihajlo Ba-
sara.
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Bez elementarnih uslova
za rad: pukovnici dr

Mihajlo Basara i
Dragan Krsmanovi}



BEZ MIKROFILMOVA
Mikrofilmsku sekciju Vojni arhiv je izgubio 1999. godine,

tako da danas u wemu postoje samo mikrofilmovi sa na{om ar-
hivskom gra|om, koju je, za svoje potrebe, a na osnovu potpisanog
ugovora, uradio Muzej holokausta iz Va{ingtona. Naime, taj mu-
zej je mikrofilmovao te dokumente za svoje potrebe i samo ono
{to je wih zanimalo, te su Vojnom arhivu, posle obavqenog po-
sla, dali kopiju tog mikrofilma. Na`alost, sve drugo nije mi-
krofilmovano, tako da danas u Srbiji ne postoji taj drugi, ali
ne mawe va`an oblik ~uvawa vojne istorijske gra|e.

poima, gde su sanduci sa arhivskom gra|om slo`eni u nekoliko ni-
voa i redova. U takvoj situaciji, koja ma koliko bila banalna, poja-
vila se pri~a iz Ha{kog tribunala da mi ”ne}emo da damo neke do-
kumente“. Me|utim, ispalo je da je to dobra prilika da {iroj javno-
sti obelodanimo kakva je stvarna situacija u Arhivu… I da obave-
stimo i one u inostranstvu da mi u Arhivu, doslovno, zbog tih broj-
nih sanduka ne mo`emo da do|emo do odre|enih dokumenata - ka`e
pukovnik Krsmanovi}, i nastavqa: 

– Ali da ne bude zabune! Ulo`ili smo veliki napor i trud da
prona|emo tra`ene dokumente… Samo pro{le godine Centru za
saradwu sa Ha{kim sudom predali smo vi{e od 12.000 kopija i sta-
vili na uvid 70.000 stranica dokumenata. Ali, ni to, izgleda, nije
bilo dovoqno… Mi ne `elimo da qaga padne na nas kao stru~nu
instituciju, koja zbog objektivnih okolnosti u kojima radi ne mo`e
da ispuni sve zahteve odmah. Na{ je ciq da ispunimo sve preuzete
obaveze i to na efikasan, korektan i na zakonu zasnovan na~in, da
ne bi ispalo da ne{to krijemo ili da ne}emo da sara|ujemo. Mi
smo i institucija ovog dru{tva, ho}emo da pomognemo i gra|anima,
ali molimo da dr`ava pomogne i nama. 

Kako smo saznali, u Vojnom arhivu ima 20 zaposlenih, {to je za
sedam i po kilometara arhivske gra|e ili za vi{e od 36 miliona
listova, koliko ~uvaju {to u rafovima, {to po sanducima - malo.

- Kada bi se ti listovi pore|ali jedan pored drugog, bila bi
to razdaqina od Slavije do Kalemegdana i nazad. No, nije problem
samo u brojnosti gra|e. Wu treba klasifikovati, sistematizovati,
smestiti, za{titi, konzervirati… Pro{le godine imali smo broj-
ne zahteve za izdavawe dokumenata, a kroz na{e prostorije pro-
{lo je vi{e stotina istra`iva~a, me|u ostalima, i desetak stra-
nih. Primili smo i re{ili oko hiqadu pismenih molbi qudi koji su
ne{to tra`ili u Arhivu, a u me|uvremenu nam je stigla i dokumenta-
cija ukinutih vojnopravosudnih organa i rasformiranih vojnih sa-
stava, {to je, sve zajedno, vi{estruko pove}alo arhivsku gra|u 
- napomiwe Krsmanovi} i podvla~i: 

- Umesto da se, shodno logici, zbog toga kadar zanovi i pove-
}a, pro{le godine smo imali smawewe zaposlenih, i to bez ikakvih
kriterijuma. Tada su nam ukinuli radno mesto konzervatora i foto-
kopira, a mi smo samo 2005. godine uradili 34.000 kopija raznih
dokumenata za Tribunal, stranke… To neko mora da uradi! Molimo
i stranke da same donesu papir za kopirawe, jer ga ~esto nemamo.
Nismo uspeli da popravimo ~ita~ mikrofilmova. Mo`da sve to {to
govorim izgleda banalno za ozbiqnu instituciju, ali nama to, u sva-
kodnevnom poslu, zadaje mnogo muka. @alosno je i da na{i zaposle-
ni nose u kesama u trolejbusu dokumente koje su stepenovani kao dr-
`avna ili vojna tajna… Zamislite da nam neko u trolejbusu otme ku-
tiju sa takvom gra|om, misle}i da je unutra ko zna {ta?! Kome mi da
objasnimo posle da je, recimo, nestala dokumentacija sa potpisom
@ivojina Mi{i}a, Stepe Stepanovi}a, va`ne istorijske odluke 
- nacionalno blago? 

U Arhivu ka`u da se, uprkos pomenutim problemima, zaista
trude da wihov bogat arhivski fond fizi~ki ne propada, ali i otvo-
reno upozoravaju da }e taj zadatak sa svakim danom biti sve te`i.
Bez normalnog prostora za tu namenu, klima-ure|aja u depoima ar-
hiva, kontrole vla`nosti vazduha i ostalog {to i Zakon propisuje,
te{ko da }e uspeti da odr`e arhivsku gra|u u normalnom stawu. Kr-
smanovi} nagla{ava da sve ima svoju granicu i da oni ne `ele da
budu sau~esnici u devastaciji nacionalnog blaga. Iako ne smatraju
da su oni ne{to posebno u odnosu na druge arhive u zemqi, ipak na-
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DONACIJE
Najava donacija i `eqa razvijenog sveta da pomogne Vojnom

arhivu vidi se i u tome {to je Xefersonov institut iz SAD jo{
uvek voqan da na{u ustanovu opremi savremenim ra~unarima i
opremom. U Arhivu ka`u da jo{ ne mogu da pristanu na to, jer os-
im {to nemaju prostora za sme{taj te ra~unarske opreme, ni sa-
mi ne znaju gde }e im biti mesto u reorganizovanom sistemu. Dru-
gim re~ima, bez jasnog plana i projekta razvoja Vojnog arhiva ne-
ma ni nov~ane donacije Amerikanaca.

nizaciji, koja je, ina~e, posledwih godina na margini dru{tvenog
zanimawa.

- Jo{ je `alosnije {to je Arhiv i institucija kulture i {to bi
trebalo da joj se zna, a ne zna se, pravo mesto u dru{tvu. Zato je ne-
shvatqivo da je i posle {est godina Arhiv jo{ raseqen na pet mesta,
me|usobno udaqenih po nekoliko stotina kilometara, bez prevoza i
mogu}nosti komunikacije… U takvim uslovima te{ko je zamisliti nor-
malan rad. Kako uop{te prona}i odre|eni dokument - pita se i sam
Krsmanovi} i dodaje da dokumenti koji jednom u|u u Arhiv, kasnije ne
mogu biti otu|eni ni na koji na~in.

Na~elnik Arhiva ka`e i da su svi wihovi dokumenti dostupni
javnosti, ali da je, po{to gra|a nije arhivisti~ki sistematizovana,
pristup pojedinim dokumentima fizi~ki ote`an. 

OD SLAVIJE DO KALEMEGDANA I NAZAD
- Zbog prostornih problema ponekad veoma te{ko dolazimo

do pojedinih materijala. To se uostalom mo`e videti po na{im de-

Oko 3.600 sanduka ~eka na
otvarawe

Depo u  Klati~evu, ovih
dana...



pomiwu da pomenuta situacija pokazuje kakav je, zapravo, odnos nad-
le`nih prema toj ustanovi, te da je to klasi~an i akutan primer op-
{teg odnosa dru{tva prema nacionalnom i kulturnom blagu, pa i
pro{losti ove zemqe.

– Da bismo spre~ili propadawe gra|e, mi smo bili prinu|eni
da ograni~imo pristup odre|enim dokumentima, naro~ito onim sta-
rijim, iz 19. veka, koji su i zbog strukture tada{weg papira mnogo
podlo`niji uticaju vremena, habawu, gqivicama… Zato smo te stare
dokumente za{titili… Me|utim, problem je ve}i sa novijim doku-
mentima koji se nalaze u na{em depou u Klati~evu kod Gorweg Mila-
novca, a koji je krajwe neuslovan za sme{taj bilo kakve arhive. Taj
objekat je pravqen pre pola veka i nema grejawa. Iskqu~ili smo ta-
mo i struju da zbog proki{wavawa i velike vlage neko ne bi pogi-
nuo… Na sre}u, dokumenti koji se nalaze u wemu sme{teni su u tip-
skim metalno-drvenim izolovanim sanducima, pa nekako odolevaju u
tim lo{im uslovima. Tamo su ulazili glodari, a ima i drugih stvari
koje su ozbiqno ugrozile arhivu. Stawe u tom depou je, dakle, krajwe
kriti~no. Ima problema i u na{em skladi{tu u Vojnoj gimnaziji, gde
se nalazi i gra|a vojnih sudova…. Tamo, recimo, proki{wava krov,
pa smo bili prinu|eni da stavimo velike najlone preko polica da
se, kad ve} kapqe, sliva na drugu stranu, a ne na arhivu… Nemamo
izbora - sa mu~ninom pri~a pukovnik Krsmanovi}.

Pitamo doma}ine koliko bi trebalo kvadrata da bi se nor-
malno smestila vojna arhiva?

Pukovnici ka`u da ih je zaista ohrabrilo nare|ewe ministra
odbrane Zorana Stankovi}a, koje je ovih dana stiglo, da se pod hit-
no na|e adekvatan prostor za Vojni arhiv. Trenutno, Vojna arhiva
se nalazi na pet lokacija, na ukupno oko 2.500 kvadratnih metara,
a za normalno funkcionisawe bilo bi im potrebno oko 6.000, pre
svega depoa za sme{taj dokumenata. Kada bi imali klima-ure|aje,
ka`u u Arhivu, oni ne bi bili u wihovim kancelarijama ve} u depo-
ima gde se nalazi najstarija gra|a. Kada bi se re{ili sme{tajni
problemi, ka`e Krsmanovi}, mogli bi da krenu, po listi priorite-
ta, i u sre|ivawe stawa arhiva, pa bi se za nekoliko godina Arhiv
doveo u normalu. 

- Mi smo sada na o{trici no`a. Ili }emo uskoro, ako se ni-
{ta ne preduzme, biti potpuno blokirani u radu i osumwi~eni da,
navodno, sa nekim posebnim namerama krijemo neke dokumente i
biti odgovorni za propast zna~ajne gra|e iz nacionalne istorije,
neka vrsta sau~esnika u toj propa-
sti… Me|utim, mi se nadamo da
do toga ne}e do}i. Verujemo da }e
se obezbediti objekat za Arhiv i
da }emo mo}i, sa postoje}im ka-
drom, ili uz malo poja~awe, sa sa-
vremenim ra~unarima i opremom,
za nekoliko godina Arhiv dovesti
u red - ka`e Krsmanovi}. 

IMA LI JO[ TAJNI?
Na kraju pitamo ima li u Voj-

nom arhivu dokumenata do kojih se
mo`e do}i, ali koji i danas pred-
stavqaju vojnu ili dr`avnu tajnu?
Onih koji su i sada pod nekim em-
bargom?

- Tu materiju kod nas reguli-
{u arhivisti~ki propisi, koji ka-
`u da je dokument dostupan posle
50 godina od wegovog nastanka.
Me|utim, nama je prostorni pro-
blem mnogo ve}i od vremenskog, i
ako bismo taj prvi re{ili veruje-
mo da bi ta granica od 50 spala
na 30 godina, po me|unarodnim

standardima, {to je, ina~e, i granica za istra`iva~e. Za tvorce
gra|e, dakle za nekoga ko tra`i svoje dokumente, a nalaze se kod
nas, nema ni kakvog ograni~ewa. Za nau~ne radnike i istori~are
mi smo spremni da otvorimo arhivu i do 1990. godine. Drugim re-
~ima, u na{em arhivu nema dokumenata koja se kriju ili su pod bilo
kojim embargom. S druge strane, Rusi imaju nekoliko procenata do-
kumenata koji su zabraweni za javnost, a o restriktivnosti britan-
ske arhive da i ne govorimo. Te velike imperije su tako odlu~ile
svojim propisima, jer su procenile da bi izno{ewem nekih dokume-
nata u javnost mogle same sebi naneti {tetu… Po na{im va`e}im
propisima, kada pro|e 50 godina od nastanka dokumenta, skida se
oznaka tajnosti sa wega i on postaje dostupan javnosti. Istina, ne-
kada se na mnoge vojne dokumente, pa i dr`avne, i to potpuno nekri-
ti~ki, stavqala oznaka tajna, neretko i najvi{eg stepena, iako je
re~ o potpuno bezvrednim dokumentima sa nacionalnog, dr`avnog
ili bezbednosnog aspekta. Naprotiv, na{ interes je da sva ta gra|a
bude dostupna {iroj javnosti i mi mislimo da je vreme kada je poli-
tika komandovala nauci i struci pro{lo, da se ne}e ponoviti vre-
me kada su, zbog uskih politi~kih interesa, odre|eni dokumenti
sklawani, nisu publikovani u zbornicima, negativno selektova-
ni… Vidite, mi sad imamo veliko zanimawe javnosti za arhivske
fondove Milana Nedi}a, |enerala Dra`e Mihailovi}a… a upra-
vo zbog toga {to su ba{ ti dokumenti sklawani ili sakrivani kako
bi se o tim qudima ili doga|ajima iz pro{losti stekao pogre{an
utisak u javnosti - ka`e na~elnik Vojnog Arhiva i podvla~i:

– Mi se nadamo da }e upravo potpuna dostupnost svih dokume-
nata omogu}iti da se, posle toliko godina, istorijska slika upotpuni
i postane objektivnija. Naravno, Vojni arhiv ~uva samo dokumente
koji su mu data na ~uvawa. Zna~i, postoje dokumenti koji nikada nisu
u{li u na{ arhiv! Za nama je period od 50 do 60 godina, kada su od-
re|eni qudi dr`ali politi~ki monopol i kada su upravo oni, u naju-

`em krugu, i donosili mnoge va`ne
dr`avne i vojne odluke, a ne insti-
tucije koje su bile nadle`ne za to.
Dakle, za mnoge va`ne odluke mi
nemamo pisane dokumente, jer su
oni doneti u uskom krugu i usmeno,
a ako su i bili pisani, oni su ili
uni{teni ili zadr`ani u nekim
privatnim i li~nim arhivama. Uz
to, postoji i specijalni arhiv za
nake dokumente koji se nalaze u Voj-
nobezbednosnoj agenciji. Mi }emo
tra`iti od wih i takve dokumente,
kojima je istekao rok tajnosti jer,
kao {to smo videli, i BIA je pre-
dala neke stare dokumente arhivi-
ma grada Beograda i Srbije, one iz
vremena Drugog svetskog rata, Ge-
stapoa, Golog otoka… Mislim da
nema vi{e razloga ni da VBA krije
neke stare dokumente, za koje vla-
da prili~no interesovawe javno-
sti. Ho}e li, me|utim, to biti tako,
pokaza}e vreme… 

Du{an MARINOVI]
Snimio Radovan POPOVI]

1. februar 200658

USAVR[AVAWE
Posledwih godina, u skladu sa zakonom, vi{e vojnih ar-

hivista zavr{ilo je arhivisti~ki kurs u Arhivu Srbije, upo-
znalo se sa radom drugih kolega u zemqi i inostranstvu, ali
i sa me|unarodnom regulativom u toj oblasti. U o~ekivawu
zakona o arhivskoj gra|i Srbije, te zakona o elektronskom
potpisu, u Vojnom arhivu veruju da }e se oni me|u prvima
ukqu~iti u elektronsko arhivirawe gra|e, {to bi pomoglo i
efikasnijem skladi{tewu materijala.

DRU[TVO

Sre|ena vojna arhiva pre
1999. godine


